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Ple de les Corts Valencianes realitzat el dia 23 de setem-
bre de 2015. Comença la sessió a les 10 hores i 32 minuts. 
Presideix el president de les Corts Valencianes, senyor 
Enric Morera i Català. Sessió plenària número 9. Prime-
ra reunió.

El senyor president:

 Bon dia, senyories.
 Anem a donar inici a la sessió plenària. Per tant, s’obri la 
sessió.
 D’acord amb l’article 66 del reglament, els propose 
l’alteració de l’ordre del dia per a la inclusió d’un nou punt, 
referent a la jura o promesa de dos nous diputats, diputat 
i diputada. Si no hi ha inconvenient, tot i que l’article 66 
reclama una votació, ho donaré per assentiment ja que hi 
hagué un acord majoritari per part de la junta. Per tant, 
interprete que estem tots d’acord. I, per tant, passarem a 
incloure este nou punt en l’ordre del dia que és la jura o 
promesa de dos nous diputats. El procediment està marcat 
en l’article 66.1, 6.4 i 8.2 del Reglament de Les Corts i l’ar-
ticle 3 de Normes i blasons, etiquetes i formularis de Les 
Corts.

Jurament o promesa dels nous diputats
i diputades de Les Corts

El senyor president:

 Per tant, anem a passar a la jura o promesa de José Ramón 
Calpe Saera.
 Il·lustre senyor diputat José Ramón Calpe Saera, 
jureu o prometeu que en aitant com tindreu el càrrec de 
diputat acatareu la Constitució, l’Estatut d’autonomia 
sense engany i guardareu fidelitat a la Generalitat valen-
ciana.

El senyor Calpe Saera:

 Sí, promet.

El senyor president:

 Moltes gràcies. (Aplaudiments)

 Il·lustre senyora diputada María Sabina Escrig Monzó, 
jureu o prometeu que aitant com tindreu el càrrec de 
diputada acatareu la Constitució, l’Estatut d’autonomia 
sense engany i guardareu fidelitat a la Generalitat valen-
ciana.

La senyora Escrig Monzó:

 Sí, promet. (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies.
 Passem al primer punt de l’ordre del dia, que és la com-
pareixença del conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball per a informar sobre les línies 
generals de la política que durà a terme la conselleria en 
aquesta legislatura, sol·licitada a petició pròpia i també a 
petició del Grup Parlamentari Popular.
 Honorable conseller, té vosté la paraula per temps il-
limitat.

Compareixença del conseller d’Economia Sostenible, 
Sector Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael 
Climent González, per a informar sobre les línies 

generals de la política que durà a terme la
conselleria en esta legislatura, sol·licitada

a petició pròpia (RE número 701) i pel
Grup Parlamentari Popular

(RE número 640)

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 Senyor president.
 Membres de la mesa.
 Senyores diputades i senyors diputats.
 Treballadors de la premsa, persones convidades, equip de 
la conselleria.
 És un orgull i alhora una gran responsabilitat per a mi 
comparéixer per primera vegada en Les Corts per anun-
ciar-los les línies generals de les polítiques que pretenem 
impulsar des de la Conselleria d’Economia Sostenible, 
Sectors Productius, Comerç i Treball.
 L’equip que conformem aquesta conselleria estem con-
vençuts, si bé és cert que en els darrers anys dissortadament 
una determinada manera de governar ha provocat que el 
poble valencià haja perdut confi ança en les seues possibili-
tats, que és ara el moment d’enfortir-nos, de tornar a creure 
en les nostres potencialitats i entre totes i tots fer possible que 
el nostre trosset de món siga un referent per si mateix, siga un 
poble on es puga viure millor i d’una manera més digna.
 El poble valencià ens ha demanat una altra manera de 
governar, ens ha exigit un altre tarannà, unes altres actituds 
i estem disposats a fer-ho. Hem de canviar la perspectiva, 
la manera de fer i d’actuar. Cal treballar de baix cap a d’alt, 
caminar en paral·lel i no en vertical. I per a d’això no hem de 
perdre mai de vista quina és la nostra realitat socioeconòmi-
ca per tal de lluitar per a millorar-la.
 En eixe sentit, cal recordar que quasi el 88% de les 
empreses valencianes tenen menys de deu treballadors. I 
aquest fet l’hem de posar en valor en un món globalitzat, on 
sembla que allò que és l’únic variable és allò gran, que és 
l’únic viable és allò gran, que és l’únic que pot funcionar és 
allò gran. I això entenc que no es de veres.
 Les valencianes i els valencians sempre hem demostrat 
ser molts bons gestors d’allò xicotet, d’allò més pròxim. I 
amb aquest bagatge i amb aquesta experiència ara el repte 
que ens proposem és invertir en tecnologia i en innovació, 
perquè la xicoteta i mitjana empresa, el veritable motor del 
teixit productiu del nostre territori genere uns productes de 
qualitat i amb més valor afegit que ens permeten competir en 
un món global.
 La diferència, la singularitat ens fa ser competents i efi -
cients. I, en aquest punt, m’agradaria proposar un concepte 
diferent que ja està introduint-se en el centre d’Europa i que 
estic convençut que hauria de ser el canvi del nou model 
productiu al món, ja que entenc que a totes les persones ens 
podria anar millor. És el concepte de competir; competir des 
de la col·laboració; competir des de la cooperació.
 Ja hem vist que el model econòmic individualista i de 
xafar-nos els uns als altres ha estat i està sent un fracàs, 
almenys per a la majoria, i els números així ho constaten. Cada 
vegada la diferència entre els rics i els pobres és més gran. I un 
sistema que no genere equilibris, equilibris necessaris, no pot 
ser mai bo. Cap polític responsable no ho hauria d’admetre.
 El compromís de la nostra conselleria és proposar un 
model econòmic i productiu amb rostre humà, amb cara i 
ulls de persona; un model de col·laboració; un model de 
cooperació que siga capaç de posar en comú els recursos, 
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les habilitats i els talents dels mateixos competidors; un 
model on la sostenibilitat siga l’eix vertebrador de qualsevol 
projecte que engeguem, sense oblidar que la sostenibilitat de 
veritat es troba en la interjecció i en l’harmonia de tres esfe-
res fonamentals: la social, l’econòmica, la mediambiental.
 Cap mesura no entendrem que és positiva si no passa el 
fi ltre d’eixa interjecció, perquè ens importen les persones, 
els valencians i les valencianes que viuen en este territori; 
perquè ens importa l’economia i perquè ens importa el nostre 
país Valencià.
 I aquest nou model de futur, que no arriba a tres mesos 
que estem treballant perquè siga present, ha de ser el nostre 
full de ruta durant aquests quatre anys. Un full de ruta que 
hem de fer realitat de la mà de la cooperació i del treball en 
equip amb unes altres conselleries, uns altres governs, com 
són els provincials, els comarcals i els locals. I espere i desit-
ge que també amb tots els presents.
 Proposem, doncs, un pacte per la sostenibilitat econòmica 
del nostre poble per mitjà d’un canvi de model productiu 
que, no els vull enganyar, no serà immediat. Són necessàries 
algunes legislatures per consolidar-lo, és cert. Però el nostre 
compromís amb el nostre territori, amb els nostres fi lls i amb 
els nostres néts és assentar les bases i traçar el camí d’aquest 
nou model per tal que aconseguim que elles i ells visquen en 
un País Valencià més digne, en un territori molt millor que el 
que acabem d’heretar nosaltres.
 D’una altra banda, en l’Acord del Botànic ens vàrem com-
prometre a acabar amb la situació d’urgència social i a posar 
els ciments d’un nou país. Ens comprometíem a recollir les 
demandes socials per a convertir-les en realitat, mitjançant 
una altra manera de governar i de gestionar. I per a nosaltres 
no hi ha demanda social més important i més prioritària que 
tenir les persones com a epicentre de la nostra gestió.
 És massa evident que el camí d’eixida de la crisi que 
volen emmarcar els governs del Partit Popular i del senyor 
Rajoy és a costa de baixar els salaris de la immensa majo-
ria i dels que menys tenen i fent més precàries les seues 
condicions laborals. Amb els últims governs valencians, 
amb governs com el del senyor Rajoy, les desigualtats han 
augmentat a un ritme sense parangó en les dècades anteriors, 
cosa que ha provocat que desaparegueren en molt poc de 
temps gran part dels guanys en temes d’equitat i de justícia 
social que havien costat tants i tants anys d’aconseguir i de 
consolidar. Siguem sincers, aquest creixement econòmic que 
ens havien anunciat no serveix per a reduir la desigualtat i la 
pobresa per si sol.
 Si prenem com a base les principals magnituds sembla 
que la situació econòmica s’està estabilitzant. Així, la taxa 
de creixement del PIB està millorant, el mateix que la balan-
ça de béns i serveis. Però el mèrit no és de les polítiques 
aplicades fi ns ara. No cal oblidar els factors externs que en 
els últims mesos han creat el vent de cua que ens ha estat 
impulsant: el baix preu del petroli, la depreciació de l’euro i 
l’alleugeriment fi scal que genera la compra de béns per part 
del Banc Central Europeu.
 A més a més, si l’economia valenciana es diu que ha 
guanyat competitivitat recentment respecte a la zona euro 
ha estat fonamentat per la reducció del cost laboral unitari, 
que relaciona l’ocupació amb la productivitat. És a dir, eixa 
suposada millora en la competitivitat s’ha produït per via de 
la destrucció de llocs de treball i de baixades de salari, tot 
el contrari del que ha succeït, per exemple, a Alemanya on 
l’augment de competitivitat s’ha demostrat de la mà d’una 
millora del nivell de l’ocupació.
 Pot ser el més greu de la crisi haja passat i se comence 
a veure la llum. No obstant això, és evident que aquesta 
llum és molt tènue i il·lumina ben poc la gran majoria de les 
valencianes i dels valencians, atés que la hipotètica accele-

ració del creixement econòmic, basat fonamentalment en la 
millora del consum i la inversió, especialment en construc-
ció, així com en el fl ux exportador i el turisme, s’estan distri-
buint d’una forma clarament injusta i desigual. Bona part de 
les famílies del País Valencià segueixen tenint tots els seus 
membres en l’atur i gran part dels aturats no perceben cap 
tipus d’ajudes.
 Com hem esmentat abans, la generació de faena es pro-
dueix en un marc de precarització creixent del mercat de 
treball, de manera que el 61% dels contractes temporals 
tenen menys de set dies de durada i el 75% menys d’un mes. 
Igualment, al llarg del temps transcorregut en 2015, de cada 
cent contractes que signem només huit són indefi nits.
 Per una banda, aquesta realitat del mercat de treball 
valencià i la política de retallades de serveis i de pressupos-
tos públics fonamentals per a les famílies i, per una altra, 
el model econòmic del Partit Popular, basat en processos 
productius amb baix contingut en coneixement, amb baixos 
nivells de productivitat i d’innovació, amb nivells salarials 
reduïts i amb un estoc de capital, fonamentalment públic, 
molt reduït, que limita els guanys de productivitat del sis-
tema, ha conduït el nostre poble a la gravíssima situació 
econòmica i social en què es troba.
 Comptat i debatut, aquest desastre que ens ha deixat en 
herència el govern anterior, per culpa de la qual moltes famílies 
queden totalment al marge de qualsevol creixement i de qualse-
vol recuperació, demana fer realitat més que mai eixe compro-
mís nostre d’impulsar una política econòmica amb rostre humà.
 Aquesta, senyores i senyors, és la situació decebedora 
que ens ha deixat el govern del Partit Popular i el senyor 
Rajoy. Un panorama ben preocupant. Una economia en 
runes, que ens cal reconstruir i que ens obliga a fer-nos forts, 
a ser ferms i a treballar units, junts, de la mà dels empresaris, 
dels comerciants, dels autònoms, dels sindicats, de les admi-
nistracions locals, de la mà de totes i tots, de cadascun dels 
valencians i de cadascuna de les valencianes.
 És per tot açò que estem exposant que cal apostar per 
un model d’economia més adient, des del punt de vista de 
l’equilibri social.
 En aquestos moments, tenim una piràmide totalment 
basculant, on el sector primari i el sector de la transformació 
participen de manera supèrfl ua en el PIB i, en canvi, un sec-
tor terciari, molt potent, que quan canvia la situació es torna 
efímer i oscil·lant.
 Hem de treballar per invertir eixa piràmide, per ser més 
forts i per poder sostenir-nos amb una base ferma i sòlida. I, 
per a aconseguir-ho, estem decidits a apostar per projectes 
d’economia sostenible, per projectes on les persones siguen 
el centre d’aquesta nova economia, projectes que ens perme-
ten construir dia a dia un poble millor.
 És evident que el nostre repte principal és generar ocupa-
ció de qualitat i estable per tal de poder regenerar el benestar 
social i la cohesió social i, d’eixa manera, crear riquesa.
 Per a fer-ho possible, d’entrada, hem d’apostar per la 
innovació i per la tecnologia. Hem d’incidir en la reindus-
trialització del territori, en la internacionalització de les 
empreses i abordar una qüestió clau, molt clau per al canvi 
de model productiu, com és el nou model energètic valencià.
 Tot això cal tornar-ho a repetir, partint de la base que 
tenim uns sectors tradicionals i una xicoteta i mitjana empre-
sa molt potents, amb els quals hem de col·laborar amb tots els 
mitjans que tenim a l’abast per generar aquest valor afegit que 
millorarà la seua competitivitat. I tot això, a més, sense obli-
dar mai que, com a persones que ens dediquem a la política, 
estem al servei de les dones i dels homes del nostres poble.
 Per eixa raó, hem de millorar i optimitzar, de veritat, eixe 
mateix servei que presten a la ciutadania. La fi nestra única 
real i la proximitat de l’administració a la gent, per exemple. 
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Hem d’agilitzar la burocràcia que massa vegades pateix l’au-
tònom i l’empresària.
 El nostre compromís, doncs, que quede ben clar, és avan-
çar, com manifestava l’acord de govern de canvi del botànic, 
signat per Podem, PSPV i Compromís, cap a un nou model 
de desenvolupament econòmic sostenible, basat en el conei-
xement, la recerca i la innovació i articulat sobre la base de 
la sostenibilitat, tant en l’esfera social com en l’econòmica i 
la mediambiental, i que genere ocupació estable i de qualitat.
 En aquest sentit, la mateixa estratègia 2020 de la Unió 
Europea es fa ressò d’eixe camí i proposa una estratègia per a 
l’eixida de la crisi basada en tres prioritats: un creixement intel-
ligent, un creixement sostenible i un creixement integrador.
 I som ben conscients que el sector públic i el privat han 
de compartir la responsabilitat d’aconseguir un desenvo-
lupament econòmic que siga, al mateix temps, socialment 
inclusiu i sostenible.
 Senyories, en aquesta legislatura que comença, llancem 
una aposta clara per la reindustrialització dels nostres sectors 
tradicionals i per l’impuls dels sectors i activitats emergents, 
per una indústria competitiva, a l’hora que ecològica i 
internacionalitzada, per les energies renovables, per l’auto-
consum i l’efi ciència energètica i per un model de comerç 
equilibrat, que done suport al comerç de proximitat i, a més 
a més, revitalitze el centre de les nostres ciutats.
 A més, pretenem avançar cap a un model de relacions 
laborals que revertisquen el procés de precarització laboral, 
on la col·laboració dels agents socials i les entitats ciutadanes 
és fonamental. Un nou model que garantisca treballs de qua-
litat i salaris dignes. I, tot plegat, guiats per uns valors d’obe-
diència insubornable quan parlem de fer política per a les per-
sones: dignitat humana, solidaritat, sostenibilitat ecològica, 
justícia social, participació democràtica i transparència.
 Per a fer-ho possible, no cal oblidar-ho, són necessàries 
dues condicions, sense les quals difícilment podrem comen-
çar a construir un poble viable i de futur, amb unes garanties 
mínimes. En primer lloc, la reforma del sistema de fi nan-
çament dels diferents territoris de l’estat, de manera que el 
País Valencià deixe d’estar discriminat i assolisca el nivell 
d’ingressos a què té dret, cosa que permetrà fer realitat les 
polítiques necessàries que duguen a terme el canvi de model 
productiu. I, en segon, la consecució d’un gran pacte social 
ampli, que ha d’esdevenir una peça clau per a l’articulació de 
les polítiques que volem implementar per a millorar el ben-
estar de les persones que viuen i treballen en el nostre poble.
 Tant en el camí de la reivindicació tan necessària de la 
reforma del nostre sistema de fi nançament com en el de la 
consecució d’eixe gran pacte social espere, senyores dipu-
tades, senyors diputats, que ens trobem, defensen vostés les 
sigles polítiques que defensen.
 Hem de demostrar ser uns representants dignes del nostre 
poble i estar a l’alçada d’aquestes circumstàncies tan adver-
ses, que ens han tocat, de gestionar i de viure.
 Ens hem trobat un país en runes, un no-país, amb una 
imatge penosa i denigrant fora de les nostres fronteres. Hem 
de dir «prou» i treballar per construir un nou país dels valen-
cians, un país viable que potencie tot allò bo que tenim com 
a poble: l’esforç, el dinamisme, el caràcter emprenedor, la 
vitalitat. Ningú ha de tornar a fer mai més que els valencians 
hàgem de baixar la cara de vergonya per la gestió dels seus 
representants públics.
 Aquest nou govern i tota la societat valenciana tenim el 
repte de situar el nostre territori al capdavant d’Europa. I 
ho aconseguirem si confi em en les nostres possibilitats com 
a poble, que en tenim i moltes, si anem tots de la mà i si 
mostrem al món tot el millor de nosaltres mateixos. Un repte 
històric. Una responsabilitat única ineludible, que totes i tots 
tenim l’obligació i el deure de fer possible.

 Passem ja, senyores diputades i senyors diputats, a 
qüestions més concretes i a exposar les línies estratègiques 
d’actuació que la nostra conselleria ja està treballant per dur 
a terme, amb l’objectiu de construir eixe poble valencià refe-
rent a Europa i al món, el millor poble per al benestar dels 
valencians i de les valencianes.
 Pel que fa a ocupació, una de les prioritats màximes de 
l’acció política d’aquesta conselleria, hem de dir-los que ens 
hem trobat en una situació complicada:
 Primer, una no-execució pressupostària del Servof i amb 
la paralització de la implantació del pla de garantia juvenil. 
En el Servof, he de dir-los que, a data de 30 de juny, el nivell 
d’execució del pressupost només ascendia al 36% i, en el 
cas de les subvencions, al 24,2. En el cas del programa de 
garantia juvenil, cal destacar que al llarg del primer semestre 
de 2015, no s’ha realitzat cap acció al nostre territori sota la 
responsabilitat de La Generalitat.
 Hem de recordar que aquest programa estatal era una pro-
posta estrella de l’anterior govern valencià, i sembla ser que, 
a hores d’ara, no tenim massa jóvens aturats. Va ser aprovat 
en desembre de 2014 i el seu objectiu és ni més ni menys que 
garantir que tots els jóvens amb menys de trenta anys reben o 
una oferta de treball, un període en pràctiques, una formació 
en una empresa o un curs en un centre d’ensenyament. Ha 
estat totalment paralitzat enguany.
 Davant aquesta situació, el nou equip de la conselleria ha 
mantingut reunions a diferents nivells, internes i externes, i 
ha desenvolupat diferents iniciatives que han permés poder 
iniciar, de forma immediata, les accions previstes en orienta-
ció professional i donar noves altes de prioritats d’inversió, 
d’acord amb la sensibilitat del govern actual, destinades, 
especialment, a col·lectius de difícil inserció laboral, així 
com adquirir el compromís d’elaboració d’un nou manual de 
sistemes de gestió i control amb la fi nalitat d’assegurar la fi a-
bilitat de les operacions que es declaren a la Unió Europea. 
Sí, i escolten bé, fi abilitat.
 Amb independència de la solució defi nitiva d’aquestes 
difi cultats, el procés de les quals ja s’ha iniciat, el govern 
valencià posarem en marxa ja, en aquest 2015, i amb inde-
pendència de l’origen dels fons, accions dirigides als jóvens 
en el marc d’un pla de xoc global d’ocupació juvenil en 
conselleries i organismes i que el centrarem en: la contra-
ctació de prop de cinquanta orientadors laborals, amb una 
dotació de mig milió d’euros; amb la contractació d’experts 
docents per als centres de formació professional propis, amb 
una dotació de milió i mig d’euros; ampliació de la línia 
de subvenció del programa Tallers d’Ocupació, a través 
d’ajuntaments, amb una dotació de dos milions quatre-cents 
mil euros; i, a més a més, farem una campanya d’informa-
ció i motivació als jóvens susceptibles de ser benefi ciaris 
d’aquestes ajudes, valorada en huitanta mil euros.
 Simultàniament, s’ha desbloquejat la tramitació de 
l’expedient de contractació d’accions formatives en cen-
tres propis de formació professional d’especialitats especí-
fi ques dirigides a joves, amb una dotació de tretze milions 
d’euros. Establiment d’un sistema de costos simplifi cat 
per a la convocatòria de programes (inintel·ligible) ... de 
garantia juvenil, dotat amb huit milions nou-cents mil 
euros.
 En el marc dels programes de formació professional per 
a l’ocupació, amb un import total convocat en 2015 de cin-
quanta-sis milions sis-cents mil euros, també ens enfrontem 
a nombrosos problemes i inefi ciències:
 El primer d’ells és que, dins d’aquestos programes, el de 
formació per a ocupats, no s’ha dut a terme cap acció. De 
nou milions inicials van reduir la partida a quatre milions 
i mig, limitant a la meitat les possibilitats de formació dels 
treballadors en actiu.
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 Hi ha hagut una escassa activitat de la xarxa de centre 
propis de formació; retard del programa de formació per 
a aturats 2015; desertifi cació de gran part de les accions 
desenvolupades dins del programa operatiu del fons social 
europeu 2007-2013, amb impossibilitat de recuperar els fons 
a causa de la falta de compliment dels criteris d’elegibilitat 
del fons social europeu. Per cert, programa suspés des de 
2012, la qual cosa ha suposat no rebre ingressos europeus 
des d’aleshores, encara que es podrien recuperar després de 
passar les auditories necessàries. Cal dir que el del 2014-
2020 encara està pendent d’aprovació per la Unió Europea, 
en gran manera per la falta d’interés –i ho sent molt– dels 
anteriors gestors, la qual cosa complica la pròrroga d’un any 
més de 120 orientadors laborals, que s’haurien d’amortitzar 
a fi nal d’any per la falta de resposta per part de l’anterior 
govern de donar resposta a una necessitat als centres Servof, 
degut a l’elevat nombre de persones desocupades. I també, 
per no allargar-nos més, l’existència de diversos expedients 
requerits per la fi scalia.
 Davant tot això, s’estan desenvolupant accions diverses 
dirigides a resoldre els temes bloquejats i a planifi car una 
nova estratègia d’ocupació i formació, els punts forts de la 
qual anem a centrar-los en allò que vaig a dir.
 La recuperació d’allò públic i la potenciació de la nostra 
xarxa de centres de formació professional, que han estat abo-
cats a una paràlisi quasi total, solucionant la problemàtica 
dels experts docents.
 L’actualització del fi txer, que va a jugar un paper fona-
mental en el desenvolupament de la garantia juvenil.
 La necessitat de millorar la connexió amb el teixit pro-
ductiu, millorant els sistemes de detecció de necessitats, per 
a donar millor resposta a aquestes en formació dels nostres 
treballadors i treballadores i empreses.
 Garantir el bon ús dels recursos públics en general, i en 
concret en l’àmbit de les agències de col·locació, arribant a 
paralitzar, si fóra necessària, la seua adjudicació.
 Recuperar la participació i el diàleg amb els agents soci-
als en totes les polítiques actives d’ocupació.
 Obrir el Servof a la ciutadania i als grups d’interés.
 Realitzar reunions amb les entitats locals i la Direcció 
General d’Administració Local, amb la fi nalitat d’incorporar, 
de manera adequada i efi caç el territori a la nostra estratègia.
 A banda de tot açò, s’ha prorrogat els ADL fi ns a cap 
d’any, amb el compromís de realitzar una nova convocatòria 
durant el 2016.
 S’ha cobert la insufi ciència de crèdit dels centres espe-
cials d’ocupació per al manteniment de l’ocupació de les 
persones amb diversitat funcional i s’engegarà ja el pla 
d’ocupació conjunta 2015, amb les diputacions, si més no, 
de València i Castelló.
 En l’àmbit de l’atenció als col·lectius més desfavorits, una 
de les majors prioritats d’aquest govern és la nostra inten-
ció d’intensifi car els programes dirigits a impulsar la seua 
inserció laboral, actuant per a açò amb el major èmfasi en els 
programes d’ocupació i Formació Professional. Per a plans de 
foment d’ocupació a estos col·lectius s’han publicat ja crèdits 
per valor de 27 milions d’euros. I per a Formació Professional, 
per import d’altres 39. Tallers de formació, inserció laboral 
per a persones en situació o risc d’exclusió social i programes 
mixts d’ocupació i formació, aquests últims dirigits a persones 
en situació o risc d’exclusió social, amb acreditació de serveis 
socials, aturats de llarga durada, superior a un any i majors de 
quaranta-cinc anys, i aturats de molt llarga durada, superior a 
dos anys. I per a aturats majors de cinquanta anys. Es fi nan-
çaran projectes de formació en alternança amb l’ocupació, a 
fi  d’augmentar la seua empleabilitat, mitjançant contractes 
de formació i aprenentatge durant un període de sis a dotze 
mesos. Inversió prevista: uns 39 milions d’euros.

 Per una altra banda, la greu desregularització de les 
relacions laborals que s’ha produït durant els vint anys 
de govern del Partit Popular al nostre territori, i que s’ha 
agreujat des de la reforma de l’estatut dels treballadors de 
Rajoy, fa necessari establir mesures compensatòries i cor-
rectores. Exemple d’aquesta desregularització o relaxació de 
la norma ha sigut la pràctica mantinguda durant anys de no 
resoldre els expedients que proposaven sancions per infrac-
cions laborals. Cadascú que pense el que crega. En aquest 
sentit, estem treballant per a normalitzar aquesta situació, 
incidint en la coordinació dels òrgans administratius de les 
tres circumscripcions provincials que no s’ha produït en els 
últims anys. Es realitzarà una revisió total dels procediments 
sancionadors, per a assegurar de forma efectiva els drets i 
garanties dels treballadors i les empreses. I, per eixe motiu, 
es plantegen dues actuacions clau.
 Vigilar el compliment dels plans socials presentats en els 
ERO de més de cinquanta treballadors, en col·laboració amb 
el Servof, i millorar el procediment administratiu posterior 
a l’acomiadament, a fi  d’homogeneïtzar les actuacions en 
tot l’àmbit autonòmic, atés que actualment cada província 
ofereix solucions diferents a l’acte de mediació de l’SMAC.
 En l’àmbit de l’Invassat, pretenem aprofundir en la seua 
condició d’organisme cientifi cotècnic, per a aconseguir 
millores en la prevenció de riscos laborals en les nostres 
empreses. Es dedicarà una atenció especial als centres de 
treball de La Generalitat, en alguns dels quals els empleats 
públics estan treballant en molt males condicions. A més 
d’una qüestió molt important, com és atendre el desinterés 
del govern anterior per l’institut, ja que té vacant el 40% de 
la plantilla, la qual cosa converteix en peremptòria la cober-
tura de determinades places.
 Per altra banda, potenciarem el diàleg social, amb l’im-
puls de la creació de grups de treball que proposen al Consell 
mesures per a lluitar contra la precarització del mercat de 
treball i l’economia submergida.
 Com a instrument de planifi cació i control econòmic 
del País Valencià, la nostra conselleria està elaborant el 
document model de desenvolupament sostenible Comunitat 
Valenciana 2016-2020, que establirà l’estratègia de desen-
volupament econòmic i social a seguir. Ens sembla molt 
important el desenvolupament econòmic i social, sim-
plement perquè qualsevol model econòmic que no té en 
compte al mateix temps els aspectes econòmics i socials és 
un model que crea desigualtat, com s’ha demostrat àmplia-
ment amb la crisi econòmica que els més febles estan patint. 
Aquesta estratègia es recolzarà de forma operativa en quadre 
de comandament integral de competitivitat regional, que 
monitoritza la planifi cació i permet controlar, mitjançant 
indicadors, els objectius estratègics. I un informe d’efi càcia 
competitiva que anualment avaluarà els progressos assolits 
en el desenvolupament econòmic i social de la comunitat.
 De tots és conegut el paper decisiu del fi nançament 
empresarial en la revitalització econòmica i l’expansió de 
l’activitat emprenedora. La desaparició del sector fi nancer 
amb origen al territori valencià en una etapa caracteritzada 
per un constant racionament del crèdit ha agreujat, sens 
dubte, les conseqüències de la crisi i el tancament de mol-
tes empreses que pogueren haver-se mantingut viables. 
L’escàs desenvolupament del fi nançament innovador del 
País Valencià, restringint el sorgiment d’empreses tecno-
lògiques i, en general, d’empreses amb un ús intensiu del 
coneixement, ha fet necessari plantejar-se l’aclariment de 
competències en matèria de fi nançament al sector privat 
entre l’Ivace fi nançament i l’IVF.
 Des del 2013, en què van aparéixer els crèdits amb interés 
en l’operatòria d’Ivace, en substitució de les subvencions, 
destinats a col·lectius que requerien fi nançament general i 
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no temàtica –desenvolupament de nova empresa, circulant– 
va començar una certa confusió en l’oferta de fi nançament 
públic dirigit a les empreses, en donar-se solapaments en 
determinats col·lectius amb l’Institut Valencià de Finances. 
Amb la major celeritat, el nou govern ha abordat la qüestió 
i ha reordenat les competències de l’IVF i l’Ivace, Decret 
llei 5/2015, de 4 de setembre, del Consell, amb l’objectiu 
d’introduir criteris de racionalitat en la gestió fi nancera i 
de suport empresarial, recomponent l’estructura original de 
l’IVF que es va modifi car a la fi  de l’any passat. Amb el nou 
marc competencial de l’Institut Valencià de Finances, assen-
ta les bases del futur banc públic de La Generalitat, compro-
mís de l’Acord del Botànic, i facilita crèdits tant a empreses 
com a famílies.
 A més, l’Ivace amplia les seues competències quant al 
desenvolupament de l’economia social i el cooperativisme, 
a través d’un instrument fi nancer dotat per l’IVF en el seu 
capital inicial. En aquesta línia, la Direcció General d’Eco-
nomia establirà les directrius generals de la política creditícia 
en l’àmbit de les seues competències i promourà els instru-
ments fi nancers relacionats amb l’economia sostenible, el 
cooperativisme i l’economia social, que a tal fi  es constitu-
ïxquen en coordinació amb l’IVF igualment que la Direcció 
General d’Economia participarà en la redacció reglament 
d’organització i funcionament de l’IVF.
 La conselleria d’economia tindrà, per la seua banda, una 
adequada representació en els òrgans de govern de l’IVF 
per a coadjuvar a l’execució de les directrius generals de 
la política creditícia en l’àmbit de les seues competències. 
Referint-nos de forma específi ca a l’Ivace, cal indicar que 
pretenem abordar l’efectiva clarifi cació de la seua política 
de fi nançament empresarial, unifi cant en només una o dues 
convocatòries anuals de crèdits subvencions o ajudes temà-
tiques per als col·lectius i empreses, a nivell d’innovació o 
internacionalització.
 I d’altra banda, el fi nançament per a inversions d’em-
preses consolidades. Engegarem noves iniciatives de suport 
destinades a tres perfi ls d’empreses: emprenedors, innova-
dors i pimes i microempreses, així com assessorarem i orien-
tarem a totes les empreses xicotetes que ho necessiten.
 El desenvolupament de l’economia social al País Valencià 
passa necessàriament per l’impuls del cooperativisme, que 
és el seu component més nombrós i important, i també, com 
no, de l’emprenedoria. Sense cooperativisme, una societat 
no pot avançar en la creació del benestar social, simple-
ment, com diu el meu director general d’Economia, perquè 
l’ésser humà és el resultat d’una cooperació entre dos éssers 
humans, encara que siguen molt diferents. Per a fomentar 
el cooperativisme, base de qualsevol model econòmic que 
tinga rostre humà, potenciarem la cooperació i el paper 
del Consell Valencià del Cooperativisme, i aplicarem les 
mesures de foment legalment establides en la vigent llei de 
cooperatives, aprovada en 2014, amb el vot favorable de tots 
els grups parlamentaris.
 Impulsarem la creació d’empreses, cooperatives i socie-
tats anònimes laborals, i afavorirem els mecanismes de coo-
peració i la integració entre elles. A més a més, reforçarem 
les estructures administratives del Consell posades al servei 
de les empreses i entitats de l’economia social valenciana 
i el seu desenvolupament, començant amb el registre de 
cooperatives i registre de societats laborals. Així mateix, es 
desenvoluparà un programa dirigit a fomentar la implantació 
de la participació fi nancera dels treballadors i treballadores 
en les empreses valencianes.
 Pel que concernix a l’emprenedoria, cal destacar que 
existeixen eines al nostre territori, dirigides al seu impuls, 
però que moltes d’elles s’han creat recentment i compten 
amb molt poc contingut i efectivitat. Estem analitzant la 

forma de coordinar totes aquestes eines per a potenciar de 
forma efi caç el procés d’emprendre per mitjà d’una agència 
valenciana de l’emprenedor.
 Dins del campus de l’emprenedor innovador destaca el 
banc de patents i coneixement, projecte de disseminació del 
coneixement incorporat en les patents registrades pels seus 
investigadors per a incorporar-les al web del banc de patents 
i posar-les a la disposició d’altres emprenedors, inversors, 
empresaris i centres de coneixement innovador.
 És necessari potenciar aquest banc de patents i treballar 
molt seriosament en la construcció d’un pont entre les patents 
i la realitat empresarial, cosa que no s’ha fet fi ns al moment.
 En diferents programes de les universitats públiques 
valencianes s’està impulsant la cultura emprenedora, la 
detecció del talent de l’emprenedor innovador, així com la 
formació que impulse i ajude el desenvolupament dels pro-
jectes emprenedors.
 En un altre sentit, com molt bé sabem, l’exportació és un 
dels motors claus de la recuperació econòmica valenciana. 
Les dades de juliol de 2015 així ho confi rmen, quasi dos mil 
nou-cents milions d’euros de superàvit comercial que repre-
senten l’11,6% de l’exportació de l’estat i més del 25% del 
PIB valencià.
 La internacionalització de la nostra economia i de les nostres 
empreses es converteix en la dimensió essencial que ha d’acom-
panyar la millora de la competitivitat i productivitat; a més, la 
creixent incorporació de l’R+D i el coneixement són imprescin-
dibles per a impulsar el nou model productiu que volem.
 Des del punt de vista de la internacionalització apostarem 
decididament per a aconseguir que un nombre més gran de 
pimes valencianes s’encaminen a la mateixa internacionalit-
zació dels seus processos productius i l’ampliació de nous 
mercats.
 Per això mateixa reforçarem les tutories per a aquelles 
empreses que decidisquen començar el projecte de la inter-
nacionalització i recuperem la nostra presència en l’exterior 
per mitjà del redisseny de la xarxa de suport de trenta-cinc 
delegacions en tot el món.
 En aquest sentit hi ha hagut un clar desmantellament per 
part de l’anterior govern –el Partit Popular–, ja que de vint-
i-huit ofi cines pròpies que teníem al 2011, en l’actualitat 
només tenim tres delegacions.
 Hem d’aconseguir promoure la professionalització en 
matèria d’internacionalització, per la qual cosa impulsarem 
l’ús d’internet i de les noves tecnologies en les empreses 
valencianes, tot comptant per a això amb una xarxa d’experts 
col·laboradors.
 A més a més, formarem els nostres joves per mitjà de 
la col·laboració amb els departaments d’exportació de les 
diferents empreses del País Valencià a través de més de 
tres-centes beques. Així mateix, reforçarem el departa-
ment d’atracció d’inversió estrangera, Invest Comunitat 
Valenciana, a través del comité d’inversió estrangera i de 
la posada en marxa d’una xarxa internacional d’experts en 
captació d’inversió estrangera.
 Canviant de tema, en aquest punt cal que parlem també de 
comerç. Un sector estratègic per a la distribució de béns i de 
serveis, i clau per al creiximent econòmic.
 Abans d’explicar, però, els principis i les línies fona-
mentals que posarem en marxa en la legislatura, pel que 
fa al comerç, com hem fet en uns altres apartats, convé 
referir-nos, encara que siga breument, als greus problemes 
existents derivats de l’anterior gestió.
 En els últims anys la política de l’anterior govern ha apli-
cat uns programes liberalitzadors i recentralitzadors basats 
en les grans empreses i en l’ús depredador del territori, cosa 
que ha generat una important pèrdua de riquesa a un model 
comercial com el valencià caracteritzat pel xicotet comerç, 
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les empreses familiars i els emprenedors on els espais urbans 
tenien un gran protagonisme.
 La liberalització d’horaris comercials ha resultat molt 
nociva per als xicotets comerços i molt negativa en termes 
de precarització de les condicions de treball.
 En aquest terreny el govern central, mitjançant la llei 
d’unitat del mercat, ha envaït competències que l’Estatut 
assenyala com a exclusives de La Generalitat i ha fi xat direc-
trius polítiques en àrees que no li corresponen, sense que el 
Consell –l’anterior, per descomptat– haja manifestat la més 
mínima protesta sobre aquest tema.
 És per això que convocarem l’observatori del comerç per 
a defi nir i consensuar aquesta qüestió, sempre respectant la 
conciliació familiar i els drets dels treballadors i de les treballa-
dores i donant suport al comerç que advoca per llocs de treball 
estable i de qualitat. Així i tot, treballarem per buscar equilibris.
 A més, elaborarem un nou decret de l’observatori per tal 
d’adequar-lo a les noves realitats i als nous reptes.
 Passem a matèria de fi res. L’herència rebuda és sagnant. 
De totes i tots és coneguda la situació de precarietat en què 
es troba Fira València, amb una defi cient gestió i un deute 
inassumible que haurem de pagar tots els valencians i totes 
les valencianes.
 A hores d’ara Fira València té un deute amb el Banc 
Europeu d’Inversions d’aproximadament set-cents milions 
d’euros, sense comptar les pèrdues de 2014 que, segons l’au-
ditoria, són de 5,8 milions d’euros, parlant de gestió.
 Si hem de comptar interessos (inintel·ligible) ... se’n ani-
rem al voltant de mil milions d’euros, i crec que fi ns al 2027.
 Actualment s’ha creat un equip de treball amb quatre 
potes: l’ajuntament, per una banda; La Generalitat, amb 
representació de dues conselleries, la d’hisenda i la d’eco-
nomia, i la mateixa Fira València, per poder, per fi , anar de 
la mà. Aquest equip prepararà un pla que garantisca la soste-
nibilitat de la institució fi ral i un full de ruta on n’hi haja un 
clar protagonisme de la participació pública quant al control 
i la seua gestió.
 També hem de parlar de Fira d’Alacant, d’IFA, que es 
troba en una situació també prou crítica, que ha confi at la 
seua supervivència a una aposta clarament immobiliària 
d’incerta viabilitat.
 La intenció i l’objectiu d’aquesta conselleria és que 
aquestes dues institucions, a pesar de la situació en la qual 
ens les hem trobades, siguen un motor econòmic i dinamit-
zador de totes i cadascuna de les empreses del País Valencià, 
i ho treballarem.
 Davant de tota aquesta situació heretada volem establir 
un model propi, sostenible des d’un punt de vista econòmic, 
social i territorial, solidari i basat en les persones.
 La nostra opció és una aposta decidida pel comerç de pro-
ximitat professionalitzat que done suport als autònoms, als 
emprenedors i a les xicotetes i mitjanes empreses, intensives 
en treball i que contribuïxen al manteniment dels centres 
urbans i la fi xació de la població. Un comerç centrat en els 
consumidors, amb un bon nivell de servei i amb el menor 
cost possible, tant en termes econòmics, com a socials i 
mediambientals.
 Donarem un suport explícit al comerç de proximitat, i 
per a açò el pla de comerç minorista 2014-2020 presentat 
per l’anterior equip de govern de la conselleria passarem a 
denominar-lo Pla de comerç de proximitat i es basarà en els 
següents eixos: generar un ecosistema favorable a la l’em-
prenedoria, generar un ecosistema favorable a les pimes, 
mesures en suport al sector comercial i un pla d’optimització 
i efi ciència del sector públic.
 Com a iniciatives i programes més destacats cal assenya-
lar els vinculats a l’emprenedoria: «Comerç emprén» i conti-
nuïtat empresarial; l’aprovació del pla territorial sectorial de 

comerç de la Comunitat Valenciana, Patsecova, instrument 
urbanístic d’obligat compliment per part dels ajuntaments, i 
l’elaboració d’una nova llei de comerç.
 En el marc de la revisió del Patsecova realitzarem la 
defi nició dels criteris i directrius territorials perquè l’orde-
nació comercial es desenvolupe de forma coherent amb la 
planifi cació territorial i assegure la seua coherència amb els 
objectius de qualitat de vida i desenvolupament sostenible.
 Açò permetrà garantir que la implantació d’establiments 
d’impacte territorial es faça d’una manera més harmònica, 
sostenible i coherent amb l’estructura territorial del País 
Valencià i amb un respecte absolut als valors ambientals, 
patrimonials i urbanístics.
 La nova llei de comerç sostenible haurà de posar en valor 
el comerç urbà de proximitat, regular els horaris comercials 
i modular la implantació de grans superfícies comercials en 
relació amb l’impacte que aquestes provoquen sobre el terri-
tori, el medi ambient i el patrimoni.
 També impulsarem un pla d’actuació comercial en 
entorns rurals, el PACER, i un ambiciós programa per a 
aconseguir models de ciutats comercials sostenibles.
 Així mateix, implantarem un pla de qualitat en el comerç 
i l’artesania i un ampli programa d’informació i formació.
 Incorporarem un sistema de gestió democràtica i partici-
pativa, acostarem l’administració al ciutadà a través d’una 
plataforma online i incorporarem actuacions i pràctiques 
que incrementen la confi ança ciutadana en les institucions, 
potenciant alhora la resolució extrajudicial dels confl ictes.
 Finalment, en matèria de drets dels consumidors, davant 
de la desídia del govern anterior que no ha realitzat una 
gestió proactiva, nosaltres adoptarem una posició activa en 
la vigilància del compliment de la normativa per part de les 
empreses i simplifi carem i agilitzarem al màxim els sistemes 
de resolució de confl ictes i de l’arbitratge de consum.
 Cal recordar que aquesta conselleria ja ha decidit supri-
mir l’actual taxa per reclamacions en el sector energètic per 
entendre que difi culta a la ciutadania exercir i defensar els 
seus drets com a consumidors o consumidores davant les 
empreses energètiques.
 Fins avui qualsevol usuari que volia formalitzar una quei-
xa contra una companyia d’aquest ram havia de pagar 20,20 
euros, que l’administració els retornava si la resolució de la 
reclamació fallava a favor del ciutadà o ciutadana.
 Aquesta obligació de pagament desapareixerà perquè 
entenem que hi ha una clara desprotecció amb el pagament 
d’aquesta taxa, un impost que condiciona i difi culta el dret 
fonamental a la reclamació.
 Amb tot, creiem que per fer possible el model econò-
mic que volem construir és necessària la complicitat dels 
consumidors. Necessitem consumidors responsables que 
asseguren amb les seues decisions de compra la sostenibilitat 
global del sistema en termes socials i mediambientals. I per 
això impulsarem de forma decidida el consum responsable i 
l’educació dels mateixos consumidors.
 I per acabar amb aquesta primera intervenció no podem 
deixar de banda la política industrial i energètica. La política 
industrial i energètica que durem a terme al nostre territori 
que serà coherent amb el nou model econòmic que estem 
impulsant –coherent, sí, com he dit– i una línia fonamental 
de la nostra acció política.
 El coneixement, la innovació i la internacionalització 
són els elements clau per a millorar la competitivitat de les 
empreses. Per tant, abordarem el desenvolupament de plans 
d’impuls sectorials i especialitzats perquè el seu objectiu 
siga que la indústria arribe al 20% del PIB el més aviat pos-
sible i amb un repte de superar-lo en el futur més immediat.
 Impulsarem plans d’acció concrets i reals adaptats al nos-
tre teixit empresarial, format bàsicament per pimes.
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 La nova política comptarà amb la participació com-
promesa dels agents del sistema. Es crearà una taula per 
a la indústria com a òrgan de participació i vertebració 
territorial. És per això que per a dinamitzar la innovació, la 
col·laboració i l’R+D+I de les nostres xicotetes i mitjanes 
empreses farem ús dels fons europeus.
 És voluntat d’aquesta conselleria revisar aquestes ajudes, 
analitzant i defi nint un pla estratègic a curt i mitjà termini 
dins dels objectius de la Unió Europea. De cara a la defi nició 
de les ajudes es tindrà en compte que les pimes siguen el 
principal benefi ciari objectiu de les futures convocatòries 
que es publiquen, treballant la cooperació territorial, estratè-
gica, inclús internacional.
 Els instruments de les convocatòries s’alinearan als 
objectius temàtics previstos en el programa operatiu 2014-
2020, prioritzant aspectes relatius a la cooperació, l’impacte 
social i l’impacte econòmic de les ajudes.
 S’analitzaran els instruments de suport més òptims per a 
cada temàtica objectiu. Es gestionaran més efi cientment les 
verifi cacions dels projectes justifi cats reduint els terminis de 
verifi cació i pagament.
 Es reforçarà la labor de difusió dels projectes, tant en la 
seua fase d’execució com en la generació de resultats.
 Es treballarà amb profunditat el mesurament de l’impacte 
dels projectes en la societat i l’efectivitat de les convocatòri-
es publicades.
 Avaluació. Que pensem que es una de les assignatures 
pendents, que no únicament i exclusivament el govern valen-
cià ha demostrat que no ha fet fi ns ara, sinó probablement 
moltíssims altres governs.
 En paral·lel es treballarà en la defi nició d’estratègies 
d’R+D+I empresarial i de cooperació, orientades a territoris 
estratègics de la Comunitat Valenciana per al creixement, 
desenrotllament i internacionalització de clústers empresa-
rials; la generació de xarxes de cooperació estable d’agents 
del sistema valencià d’innovació; la internacionalització de 
l’R+D+I a través de la cooperació i participació en projectes 
europeus i l’explotació de xarxes internacionals de transfe-
rència tecnològica i de coneixement.
 I com no, també havíem de parlar dels instituts tecnolò-
gics. És dir, amb relació amb ells cal dir que haurien de ser 
un instrument de primera magnitud per al desenvolupament 
de les polítiques de foment de la innovació a favor dels nos-
tres sistemes productius.
 Hui per hui podem dir que no existeix xarxa pública 
d’instituts tecnològics. En els últims anys La Generalitat va 
abandonar la possibilitat d’exercir qualsevol tipus de control 
sobre les seues activitats. Aquesta situació ha ocasionat una 
dispersió d’activitats sense cap coordinació entre si, que ha 
comportat en múltiples ocasions l’enfrontament i la duplici-
tat entre ells, per no esmentar els casos d’Aido i Aidico.
 Conscients d’aquesta situació de desorganització, l’ante-
rior govern ja va preparar un primer pla estratègic director 
sobre polítiques de la Generalitat valenciana per als instituts 
en 2010, i que es va reformular amb posterioritat en el 2013. 
Tots eixos plans coincidixen en la necessitat de reformular 
aquestes polítiques i recomanaven un replantejament de les 
ajudes en funció d’objectius i fórmules de col·laboració for-
malitzades entre elles. No obstant això, les ajudes seguixen 
sent nominatives i en funció del benefi ciari, i no per objec-
tius. És a dir, no es va fer res al respecte. Nosaltres pretenem 
buscar la seua operativitat, que pensem que és tan necessària 
per a les nostres empreses.
 La política industrial ha d’anar lligada necessàriament a 
una nova generació del model energètic. El nou model pro-
ductiu que estem impulsant es recolza en un canvi de model 
energètic que siga sostenible i capaç de compatibilitzar el 
progrés i la preservació del nostre entorn.

 Per això elaborarem el pla energètic valencià en els propers 
anys, que constituïsca una eina estratègica per a la reorientació 
de la política energètica, la lluita contra el canvi climàtic i 
l’evolució cap a una economia competitiva i sostenible.
 Pretenem, entre altres objectius, que en 2020 el 50% de la 
potència elèctrica en servei tinga el seu origen en les energies 
renovables. La política energètica de La Generalitat realitza-
rà actuacions rellevants, tant en matèria d’estalvi i efi ciència 
energètica en tots els sectors de la societat, així com en el 
camp de les energies renovables. La indústria serà un sector 
prioritari fonamental en l’estalvi i l’efi ciència energètica. El 
cost de l’energia té un paper clau en la competitivitat del sec-
tor industrial. Per tant, la millora de l’efi ciència energètica 
de la indústria constitueix un element important per a la seua 
competitivitat.
 En aquest context, la indústria ha d’apostar per l’estalvi i 
efi ciència energètica, de manera que aquesta es convertisca 
en un element vertebrador de la reindustrialització. Per açò 
redactarem un pla d’acció d’efi ciència energètica per a la 
indústria.
 També resulta fonamental impulsar la generació elèctrica 
distribuïda, localització en el mateix punt de consum de les 
centrals de producció. És a dir, l’anomenat autoconsum, 
procedent fonamentalment d’energies renovables. Sobretot 
pels notables benefi cis que genera l’autoconsum, va a rebre 
suport prioritari de l’agenda energètica de la conselleria. 
Impulsarem i facilitarem l’autoconsum en tot el que siga 
possible, tot analitzant les vies, valga la redundància, possi-
bles i rebaixar la càrrega burocràtica associada a aquest tipus 
de tràmit.
 Si segueix postergant des del govern central l’aprovació 
del real decret d’autoconsum, escometrem directament una 
regulació adaptada a la llei del sector elèctric, que contempla 
ja el mateix autoconsum.
 I no els canse més. Aquestes, senyores diputades i 
senyors diputats, seran les línies i projectes a seguir per 
part d’aquesta Conselleria d’Economia, Sectors Productius, 
Comerç i Treball, per assolir el seu objectiu principal de 
governar per a les persones i buscar sinergies entre totes i 
tots per tal d’engegar eixe nou model productiu que ens done 
estabilitat en el temps. Espere la seua col·laboració.
 Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, honorable conseller.
 Per a fi xar la intervenció del Grup Parlamentari Popular, 
té la paraula la il·lustre diputada Eva Ortiz, per un temps 
màxim de quinze minuts.
 Quan vullga.

La senyora Ortiz Vilella:

 Muchas gracias, señor presidente.
 Señoras y señores diputados.
 Señor Climent.
 Lo primero que me gustaría hacer es felicitarle por su 
nombramiento, en nombre del Grupo Parlamentario Popular 
y en el mío propio, y desearle mucha suerte en esta tarea que 
tiene por delante en la Conselleria de Economía Sostenible, 
Sectores Productivos, Comercio y Trabajo.
 Lástima, señor conseller, no poder felicitarle del todo por 
su intervención, solamente en la parte que ha sido el 90% de 
la misma, de cuestiones que ya dejaron hechas los gobiernos 
del Partido Popular.
 Y a partir de ahí lo único que yo he escuchado y todos los 
que estamos aquí ha sido un cúmulo de deseos, pero no de 
cuestiones concretas. Y espero que a lo largo de lo que que-


